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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Varga Mihály, pénzügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen módon tervezik ellensúlyozni a koronavírus 
által kiváltott válságjelenségeket?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A nemrégiben kibontakozott világméretű járvány már eddig is számos emberéletet követelt, csak 
Európában jóval meghaladja a tízezret a fertőzöttek száma, ami súlyos kihívások elé állítja az 
egészségügyet és a járvány kezeléséért felelős állami szervezeteket. Mindemellett már most látszik, 
hogy a járvány nem kíméli a gazdaságot sem, éppen ezért jelentette be március 13-án az Európai 
Bizottság, hogy koordinált európai szintű lépéseket kezdeményez a koronavírus gazdasági 
hatásainak ellensúlyozására, kezelésére.

Az intézkedések lényege, hogy maximális rugalmassággal kezelik az állami támogatási és 
költségvetési költekezési szabályokat, és ami rövid távon még ennél is fontosabb: jelentős 
forrásokat csoportosítanak át a tagállamok részére a közös költségvetésből. Ez azt jelenti, hogy a 
2014-2020-as uniós fejlesztési ciklusból még fel nem használt 29 milliárd eurónyi kohéziós pénzt a 
koronavírus elleni küzdelemre lehet költeni, sőt, nem kell visszafizetni a közös kasszába további 8 
milliárd eurót a tagállamoknak, ami júniusig lett volna esedékes.

Ebből az összesen 37 milliárd eurós EU-s pénzből az egészségügyi rendszert lehet megerősíteni, 
maszkokat, lélegeztető gépeket lehet venni, bajba jutott cégeknek lehet nyújtani forrásokat belőle és
rövid távú foglalkoztatási formák finanszírozására is lehet belőle költeni.

A Bizottság március 11-én már bejelentett egy 25 milliárd eurós pénzügyi alap felállítását a kkv-k 
és a munkaerőpiac támogatására, amiből 7,5 milliárd eurót mozgósítanának a megmaradt kohéziós 
pénzekből. A most bejelentett 37 milliárd eurós teljes csomag a hírek szerint ennek a kibővítését, 
megnövelését jelenti, hiszen a 2014-2020-as megmaradt kohéziós pénzek jóval nagyobb volumenét 



adják oda a tagállamoknak.

A testület jogszabály-módosítást is javasol annak érdekében, hogy az eredetileg természeti 
katasztrófák esetén igénybe vehető Európai Szolidaritási Alapot (ez most 800 millió euró) 
járványhelyzetekben is be lehessen vetni. Végül az uniós globalizációs alapból is rendelkezésre 
állna 175 millió euró arra az esetre, ha a koronavírus-járvány megfékezésére bevezetett tagállami 
intézkedések miatt munkahelyek szűnnének meg.

A Bizottság a pénzügyi jellegű döntésekkel párhuzamosan az állami támogatási szabályok rugalmas
alkalmazásával kíván a tagállamok és a vállalkozások segítségére sietni. Elsőként a szállodaipar, a 
közlekedési (főleg a légiközlekedés), a szórakoztató iparág és más szektorok veszteségeinek 
kompenzálására kifizetett nemzeti támogatások gyors elbírálásával. Így pl. a Bizottság átmenetileg 
eltekint majd annak a szabálynak az alkalmazásától, aminek értelmében egy tíz éves időszakban egy
cég csak egyszer kaphat állami mentőövet.

Az uniós pályázati rendszer végigfuttatása helyett tehát a tagállamok kezébe adják a pénzt, hogy 
arra költsék, amire most a koronavírus elleni válságkezelés érdekében a leginkább szükség van már 
rövid távon. Ezzel a magyar költségvetés mozgástere is jelentősen kibővülhetne, amely mozgástér 
egyébként egy idei recesszió mellet jelentősen csökkenne.

Ennek fényében kérdezem Miniszter Úrtól:

1. A Kormány egyetért-e az Európai Bizottság bejelentett válságkezelési elképzeléseivel, és 
támogatni fogja-e, hogy a szükséges jogszabály-módosításokat minél hamarabb át lehessen vinni az
Európai Tanácson?

2. A Kormány mekkora összegben és hogyan csoportosítaná át a koronavírus elleni küzdelem 
céljára a 2014 és 2020 közötti strukturális alapokból még le nem hívott forrásokat? Mely területeket
érintheti az átcsoportosítás?

3. Az uniós költségvetésből felszabaduló források felhasználása során a Kormány mekkora összeget
tervez költeni i) az egészségügyi rendszerük megerősítésére, például védőmaszkok és 
lélegeztetőkészülékek beszerzésére és egyéb célokra, ii) a kis- és közepes méretű vállalkozások 
likviditási támogatására, iii) az Európai Szociális Alapból a munkaerőpiac működésére, elsősorban 
a rövid távú foglalkoztatási formák finanszírozására vagy iv) más célokra?

4. A Kormány mikorra készül el a válságnak leginkább kitett vagy a már eddig is legnagyobb 
veszteséget elszenvedett ágazatok, vállalkozások kompenzációjára vonatkozó elképzelésekkel? 
Milyen jellegű és forrásigényű kompenzációs elképzelések merültek fel eddig?

5. A Kormány tervezi-e a magyar mikro-, kis- és közepes vállalkozások számára a jelenlegi 
helyzetben likviditási támogatás vagy adókedvezmény bevezetését?

6. A Kormány tervezi-e a vírus által érintett embereknek (betegek, hozzátartozóikat gondozó, 
gyermekükre felügyelő munkavállalók stb.) a jelenleg igénybe vehető lehetőségeken túlmenően 
fizetett betegszabadság, távolléti díj vagy más formájú támogatás biztosítását?
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